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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 20 aug. 1956
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beyen, De Bruijn, Van de
Kieft, Van Oven, Staf, Suurhoff, Witte en Zijlstra (afwezig zijn de Ministers Cals, Luns, Mansholt
en Van Thiel).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

Middagvergadering

3. Buitenlands beleid
c. Conferentie inzake het Suez-kanaal te Londen (Zie notulen MR d.d. 13 augustus 1956, punt 3a. #Zie
ook notulen MR 27/8/56, punt 3b.)
Minister Beyen heeft uit de telegrammen de indruk, dat de conferentie te Londen tot nu toe niet zo
slecht gelopen is. Enerzijds blijkt een vrij groot aantal bereid zich te stellen achter het principiële
standpunt van Engeland, Frankrijk en de Verenigde Staten; anderzijds zijn Engeland en Frankrijk
wat kalmer dan in het begin. De bedoeling is om, als de Amerikaanse resolutie is aangenomen,
enkele landen uit te nodigen deze aan Egypte voor te leggen. Tenzij Egypte de resolutie volkomen
afwijst, zal een volgende conferentie bijeenkomen om het plan uit te werken en met Egypte te
overleggen hoe het uitgevoerd kan worden. Voordat de conferentie in Londen bijeenkwam
bestond bij Selwyn Lloyd het plan om, indien Egypte volledig afwijzend zou staan, toch door het
Suez-kanaal te varen, het vaargeld niet aan de genationaliseerde maatschappij te betalen en in het
geval, dat het schip zou worden tegengehouden, geweld te gebruiken. Spreker acht dit een
ongelukkig voorwendsel, aangezien de buitenwereld overwegend de nationalisatie niet als
onrechtmatig ziet. De Engelse Minister heeft op de conferentie een rede van veel gematigder toon
gehouden. Spreker acht het persoonlijk riskant om van geweld gebruik te maken, omdat men
hierdoor de  landen van het Midden-Oosten op één hoop jaagt, tegenmaatregelen uitlokt, die op
sabotage op grote schaal zullen neerkomen, terwijl bij een werkelijk grote militaire actie de
NATO-flank tegenover de Russen ontbloot zou worden. Spreker acht de kans niet zo groot, dat
geweld gebruikt zal worden, tenzij Egypte een of andere dwaasheid begaat. Hij meent ook, dat het
niet zo erg is als Rusland en India niet voor de Amerikaanse resolutie stemmen, aangezien de
verdere procedure zonder deze landen gemakkelijker zal zijn. Spreker heeft aan Minister Luns zijn
gedachten geschreven omtrent een uitgewerkt project, waarover met Egypte een compromis
mogelijk zou zijn. Hieromtrent heeft hij in de vorige vergadering reeds het een en ander
medegedeeld. Naar zijn mening zal men moeten zoeken naar een oplossing, waarbij wordt
uitgegaan van de volgende drie gedachten. In de eerste plaats moet men voorkomen, dat Egypte
de nationalisatiewet formeel zou moeten intrekken. In de tweede plaats moet er wel een band met
de Verenigde Naties komen, maar zou men een zeker financieel voordeel aan Egypte moeten
geven.

Indien Egypte niet volkomen afwijzend staat, zal men op deze of een dergelijke
basis tot overeenstemming kunnen komen. Het een en ander kan het voordeel hebben, dat
Amerika wat dichter bij de Europese problemen is betrokken. Een ander nut van het gebeurde
met het Suez-kanaal kan zijn, dat duidelijk is gebleken, dat zich conflicten kunnen voordoen,
welke louter met atomische machtsmiddelen niet zijn te beslechten.

d. De Indonesische schulden (Zie notulen MR d.d. 18 juni 1956, punt 3b, 2 juli 1956, punt 3b en 13
augustus 1956, punt 3b. #Zie ook notulen MR 27/8/56, punt 3c.)
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Minister Beyen merkt op, dat het besluit van de Indonesische Regering om de RTC-overeenkomst
inzake de schulden niet meer na te komen, meer schrik en verontwaardiging heeft verwekt dan de
verbreking  van de Unie. Dit komt ook in de Amerikaanse pers tot uiting. Minister Van de Kieft
releveert, dat toen men wist, dat er een aanvraag van Indonesië  bij het Internationale Monetaire
Fonds zou komen, de Nederlandse Regering aan Lieftinck gevraagd heeft bij de managing
directors erop aan te dringen om te informeren hoe Indonesië ten aanzien van zijn schulden zou
handelen. Deze directors hebben zich op gemakkelijke wijze hiervan afgemaakt, waarna de
plaatsvervanger van Lieftinck, Prof. Van der Valk in de board de vraag gesteld heeft, of men op
de hoogte was van het standpunt van Indonesië terzake. Van Indonesische zijde is daarop
geantwoord, dat het hier een politieke kwestie betrof, maar dat de betaling der schulden nog in
nadere overweging in Indonesië was. In de board hebben wij toen steun van Franse zijde gehad.
Toen twee dagen na de beslissing van het Monetaire Fonds om Indonesië de lening toe te staan
Indonesië bekend maakte, dat zij de schulden aan Nederland niet meer betaalde, gaf dat in het
Fonds wel enige opschudding. In een vergadering van de board, welke de afgelopen week is
gehouden, heeft Prof. Van der Valk ingevolge zijn instructies tegen deze handelwijze van
Indonesië geprotesteerd. Hij heeft daarbij veel steun gehad van andere landen. Het Egyptische lid
van de board heeft het Nederlandse protest bestreden, maar niemand steunde hem, zelfs India en
Pakistan niet. Alleen het Amerikaanse lid noemde het een betreurenswaardige zaak. Het is
intussen wel duidelijk, dat de leiding van het Monetaire Fonds (o.a. de Amerikaan Cochran) zich
niet plezierig voelt en dat Indonesië hier gezicht verloren heeft.

De Minister-President wijst er op, dat het Tweede-Kamerlid Van Rijckevorsel vragen
heeft gesteld o.a. of de Regering zich tot de UNCI heeft gewend. In dit verband komt spreker nog
eens terug op zijn voorstel om dit te doen. Hij wijst erop, dat het de taak van de UNCI is de
partijen bij te staan in de uitvoering van de RTC-overeenkomsten, terwijl op verzoek van
Nederland indertijd niet is besloten tot opheffing van de UNCI. Spreker meent, dat een beroep op
de UNCI over dit geval het enige is, waarin Nederland formeel volmaakt in zijn recht is. Een
bijzonderheid hierbij is, dat Cochran Voorzitter van de RTC-commissie voor de schulden was en
dat deze ook de RTC-overeenkomsten heeft medeondertekend. Bij vorige discussies over deze
kwesties in de Ministerraad bleek, dat Minister Luns bang was, dat dan ook Nieuw-Guinea erbij
betrokken zou worden, maar Indonesië heeft ook de akte van souvereiniteitsoverdracht vervallen
verklaard, zodat het hierop niet meer een beroep zal kunnen doen. Aangezien er behalve dit niet-
betalen der schulden nog veel verdere belangen mee gemoeid zijn, acht spreker  het noodzakelijk
te trachten Indonesië te stoppen, opdat men niet nog verder gaat. Het moet voor Amerika ook
moeilijk worden gemaakt om Indonesië financieel te steunen. Op grond van deze overwegingen
stelt spreker voor, dat Nederland een beroep op de UNCI doet.

Minister Algera is het met dit voorstel geheel eens.
Minister Beyen merkt op, dat Minister Luns over enkele dagen terugkomt. Hij zou

een beslissing hierover tot dan willen aanhouden. Spreker staat op het standpunt, dat de situatie
thans iets gunstiger is voor een beroep op de UNCI. Hij zal de kwestie met Minister Luns
opnemen.

Spreker heeft in de vorige vergadering inlichtingen gevraagd inzake het instellen
van een civiele actie. Minister Van de Kieft deelt mede, dat hij op zijn Departement opdracht heeft
gegeven deze kwestie met Justitie na te gaan. Dit punt is vooral van belang, omdat er ook
Indonesische gemeenteleningen zijn, die Indonesië niet langer erkent, maar die niet door de
Nederlandse Regering gegarandeerd zijn. Minister Zijlstra heeft in de Nieuwe Rotterdamse
Courant van vorige week maandag gezien, dat men met een civiele actie bij de Indonesische
rechter komt.

Minister Beyen heeft in de vorige vergadering ook de vraag opgeworpen of men
internationaal niet moet komen tot een code met betrekking tot de vraag, welke nationalisaties
geoorloofd zijn en welke niet. Nader bleek hem, dat in de Times een hoofdartikel over hetzelfde



punt is verschenen, waarin wordt geopperd, dat het Westen moet komen tot een verdrag met een
dergelijke code.
- - -


